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Guils estudia si pot acceptar un fons de 
6.000 llibres que una família vol donar a una 
entitat del municipi 

 

L’Ajuntament de Guils de Cerdanya està estudiant si pot acceptar un fons 
bibliogràfic de 6.000 llibres que una família amb vincles al municipi vol donar a 
l’associació cultural i esportiva Puigpedrós. Des de l’entitat, recentment 
constituïda, han demanat ajuda a l’Ajuntament per poder-ho assumir, i el 
consistori assegura que està analitzant la situació. 

El president de l’entitat, Jordi Gisbert, ha explicat que, “poc després de crear 
l’associació, la família Constans, que té casa a Guils, es va posar en contacte 
amb nosaltres per mirar de fer efectiva la voluntat del senyor Constans -que 
havia estat directiu de l’editorial Planeta i havia traspassat feia poc- de cedir-
nos un fons bibliogràfic d’uns 6.000 llibres que la família té en dos despatxos a 
Barcelona”. 

Com a associació cultural, ha afegit, “ens vam comprometre a fer el possible 
per fer arribar a Guils tot aquest fons bibliogràfic per, en un futur, crear una sala 
de lectura al municipi”. En aquest sentit, detalla que van entrar una instància a 
l’Ajuntament el dia 20 de juny “per tal que ens ajudessin en aquest projecte, 
fent-se càrrec del transport de tot el fons fins a Guils i cedint un local on poder 
guardar-lo fins a trobar un espai definitiu”. Des de l’associació, ha afegit, “ens 
vam comprometre a organitzar un grup de voluntaris per anar a Barcelona i 
encaixar tots els llibres”, tenint en compte que “la família ens va demanar de 
trobar una solució en un termini d’uns dos mesos”. 



Tot i això, des de l’entitat han lamentat que, avui dia, “no haguem rebut cap 
resposta a la nostra demanada efectuada a l’equip de govern de l’Ajuntament”. 
Arran de la manca de resposta, afegeix Gisbert, “ens vam posar en contacte de 
nou amb la família per informar-los que havíem de renunciar a rebre aquest 
fons bibliogràfic, però, finalment, atesa una situació personal sobrevinguda, ens 
han informat que disposem d’uns mesos més per intentar trobar una solució”. 
Per tot plegat, des de l’entitat han demanat a l’Ajuntament de Guils de 
Cerdanya que s’avingui “a donar-nos un cop de mà i poder portar fins a Guils 
un fons bibliogràfic del qual en podrà gaudir tota la gent del municipi”. 

L’Ajuntament ho analitza 
Consultats per aquest mitjà, des de l’Ajuntament de Guils han emès un 
comunicat on expliquen que encara no han donat resposta, però que estan dins 
el termini per fer-ho. El motiu, assenyalen, és que es tracta d’una qüestió 
complexa “que requereix realitzar diverses consultes”. 

D’una banda, apunten, “per tal que l’Ajuntament pugui autoritzar una despesa, 
aquesta ha d’estar prevista als pressupostos; per altra part, la despesa haurà 
d’anar acompanya de la cessió del fons a l’administració local, ja que si el titular 
és l’associació, l’Ajuntament no pot assumir despeses ni fer una dispensa 
cedint un espai indefinidament, ja que no s’estarien destinant recursos públics 
directament en favor de l’interès general sinó a l’interès particular d’una 
associació, qüestió que podria comportar actuacions davant el Tribunal de 
Comptes”. 

Per altra part, afegeixen, l’acceptació de donacions “ha de seguir el seu 
procediment, comptant per exemple amb l’inventari, la justificació de l’interès 
públic, etc… que s’ha de justificar mitjançant els informes dels tècnics i en el 
seu cas d’experts; així com acreditar la titularitat de la propietat de tot el fons 
que se cedeix”. 

Atès l’interès públic que pot comportar la cessió del fons, apunten, 
“l’Ajuntament està en tràmits de cercar una persona que disposi de la capacitat 
tècnica per realitzar la valoració de l’inventari i de la taxació i faci un informe en 
què s’indiqui si aquests llibres s’han d’acceptar o bé rebutjar d’acord amb uns 
criteris objectius de les centrals de biblioteques de Catalunya”. 

Com que encara no es disposa de tota la informació necessària, afegeixen, “no 
s’ha procedit a la seva resposta, ja que aquesta ha d’ajustar-se a dret”. 

Cessió gratuïta d’espais 
A banda d’aquesta qüestió, des de l’associació Puigpedrós també han apuntat 
que “com a entitat sense ànim de lucre i creada fa tot just tres mesos, els 
nostres recursos són limitats, motiu pel qual ens hem posat en contacte amb 
l’equip de govern de l’Ajuntament de Guils per poder disposar del seu suport en 
diferents àmbits”. 

Així, asseguren que “vam demanar una reunió amb l’equip de govern per 
presentar-los l’associació i poder establir les bases d’una col·laboració, 
mitjançant una instància presentada el 4 de juliol i, avui dia, encara no tenim 



resposta”. “Tot i haver reiterat en persona a l’alcalde la nostra voluntat de 
reunir-nos, la resposta ha estat que no disposa de temps per fer-ho”, afegeixen. 

Des de l’entitat també asseguren que “fins ara se’ns ha negat, per exemple, la 
cessió dels locals socials de manera gratuïta per a les nostres activitats o l’ús 
de materials audiovisuals, i no hem rebut resposta a gairebé cap de les nostres 
peticions realitzades mitjançant instància o correu electrònic”. Així, detallen que 
“la primera activitat cultural de l’associació, la presentació del llibre del corredor 
i esquiador de muntanya Marc Pinsach, es va haver de fer al restaurant El 
Picarol de Guils per la manca de resposta a la demanda de la cessió gratuïta 
d’un espai municipal i per la previsió de mal temps”. 

En aquest sentit, des de l’entitat han apuntat que “lamentem profundament les 
situacions que hem estat vivint fins ara i esperem un canvi d’actitud”, tot afegint 
que “considerem que qualsevol iniciativa destinada a promoure activitats 
culturals i esportives en un municipi han de ser ben rebudes i recolzades per 
part de l’Ajuntament, ja que la cultura és de tots i els equipaments municipals 
són de tots”. Per tot plegat, conclouen, “esperem que aquesta situació canviï 
aviat i tinguem el suport que creiem que la nostra associació es mereix”. 

Resposta de l’Ajuntament 
Des de l’equip de govern de l’Ajuntament de Guils de Cerdanya, mentrestant, 
han respost a aquestes declaracions assenyalant que “la promoció de 
l’Associació Puigpedrós parteix de familiars i coneguts d’un càrrec electe, i de 
la mateixa persona electa, de l’oposició de l’actual consistori, sense que això 
incideixi amb l’atenció que l’Ajuntament li atorga, essent la mateixa que a la 
resta d’associacions”. 

A tall d’exemple, apunten, “entre els dies 4 i 17 d’agost van presentar vuit 
instàncies a l’Ajuntament sol·licitant temes urgents i requerint una resposta en 
el termini d’entre dos i deu dies, les quals totes han estat contestades”. D’acord 
amb la llei de procediment administratiu, afegeixen, “la resposta a sol·licituds 
que no tinguin un termini concret fixat, han de ser resoltes en un termini de tres 
mesos i, en aquest moment, i pel que fa a les sol·licituds presentades, no s’ha 
excedit aquest termini”. 

Pel que fa a la presentació d’instàncies per part de l’Associació Puigpedrós, 
asseguren que “en aquests moments l’associació en si no ha presentat cap 
petició a l’Ajuntament, ja que totes les peticions han estat presentades per part 
d’un particular”. “Ja se’ls va advertir que aquestes peticions les havia de 
formular l’Associació Puigpedrós i avui dia encara no s’ha fet”, reblen, afegint 
que “tot i així l’Ajuntament les ha respost”. 

Pel que fa a la cessió gratuïta dels locals que demana l’associació, l’Ajuntament 
apunta que té vigent i, per tant, és d’aplicació, l’ordenança fiscal que regula la 
cessió dels locals i aquesta no preveu la seva cessió gratuïta. “Altrament, 
s’incorreria en un tracte desigual prohibit per llei, no podent l’administració 
exonerar el pagament de taxes, llevat quan està previst a la llei, com per 
exemple en alguns supòsits, quan es tracta de fundacions”, apunten, tot 
remarcant que aquest no és el cas de l’associació, ja que no és una fundació. 



No obstant això, asseguren que “el Casal Social, per la seva pròpia naturalesa i 
destí, es va cedint a les associacions per fer les seves reunions” i afegeixen 
que “l’Ajuntament ha facilitat a l’Associació Puigpedrós la utilització del Casal 
Social durant diversos dies amb el mateix tracte que a la resta d’associacions 
del municipi” i asseguren que “l’associació l’ha utilitzat en diverses ocasions”. 

Finalment, manifesten que “la voluntat de l’equip de govern actual és la de 
dedicar els seus esforços a treballar per millorar el poble i no a tenir 
discrepàncies amb cap associació, sinó a tramitar i donar respostes en el marc 
legal”. 

 


